
آقاي خادم، ش�ما پ�س از امامعل�ي حبيبي 
دومين قهرمان ورزش�ي هس�تيد كه وارد 
مجلس شديد، از تصميم تان در دهه 80 براي 

ورود به بهارستان صحبت مي كنيد. 
پس از تجربه رياست فدراسيون كشتي و همچنين دعوت 
گروه هاي سياسي به اين تصميم رس��يدم كه مي توانم 
در حوزه ه��اي ورزش، فرهنگي و جوانان ب��ا حضور در 
مجلس مثمرثمر باشم. معتقد بودم مي توانم با رفتن به 
مجلس، علاوه بر بعد نظارتي در حوزه ورزش، زمينه ساز 
فعاليت هاي تأثيرگذاري در حوزه هاي فرهنگي و سياسي 

بود و به همين دليل در انتخابات شركت كردم. 
پس از ورود ب�ه مجلس در چ�ه حوزه هايي 

بيشتر فعاليت داشتيد؟
با توجه به اينكه منتسب به گروه و جريان خاصي نبودم 
با عضويت در فراكسيون فرهنگي و كميته هاي ورزش 
و جوانان و البته گردش��گري س��عي كردم ك��ه در اين 
بخش ها مباحث اجرايي را دنب��ال كنم. به خصوص در 
حوزه فرهنگ س��عي كرديم با طرح هاي پيش��نهادي 
حمايت هاي خوبي از اهالي فرهنگ و هنر صورت بگيرد 

و زمينه فعاليتشان را تسهيل كند. 
شما يك قهرمان ورزشي بوديد و با توجه به 
اين موضوع، ورزشي ها آن روزها انتظارات 
زيادي از شما داشتند، در بحث ورزش عمده 
كارهايي كه توانستيد در مجلس انجام دهيد 

چه بود؟
پيش از سال 82 رقم پيشنهادي بودجه ورزش رقم قابل 
توجهي نبود و به همين خاط��ر افزايش بودجه ورزش را 
مطرح كرديم. در اين زمينه موفق هم بوديم و توانستيم در 
همان سال اول حضور در مجلس، با رايزني هايي كه انجام 
شد، بودجه ورزش را از 78 ميليارد به رقم 400ميليارد 
رسانديم و رشد بيش از 4 برابري بودجه اختصاص يافته 
براي ورزش را شاهد بوديم. در بعد نظارتي هم چون مانند 
امروز وزارت ورزش هنوز ش��كل نگرفته بود و س��ازمان 
تربيت بدني بود، نمي توانس��تيم نظارت مس��تقيمي بر 
عملكرد اين سازمان داشته باشيم و آنها پاسخگو نبودند. 
با اين حال سعي مي كرديم با تعامل كارها را پيش ببريم و 

پيشنهادهاي لازم را ارائه مي كرديم. 
12 س�ال بعد از روزهايي كه شما به مجلس 
رفتيد، امس�ال هم ب�راي انتخابات مجلس 
آين�ده، چهره هاي زي�ادي از جامعه ورزش 
ثبت نام كرده اند، چهره هايي كه مي خواهند 
جاي پاي شما بگذارند، برخي از اين تصميم 
ورزش�كاران انتقاد كرده ان�د و بعضي ها هم 

اس�تقبال، زماني كه ش�ما هم به مجلس راه 
پيدا كرديد، چنين جوي وجود داشت؟

سال 82 مخالفت ها زياد محس��وس نبود. با تمام اينها 
معتقدم كه ورزشي ها هم مانند ديگر اقشار جامعه، حق 
فعاليت اجتماعي را دارند و مي توانند در دس��تگاه هاي 

تصميم ساز كشور حضور فعال داش��ته باشند. مجلس 
هم يكي از اين بخش هاست. به عقيده من صرف ورزشي 
بودن يا نبودن ملاك نيست، بلكه داشتن بينش سياسي 
و حقوقي مقوله اي است كه نامزدهاي مجلس چه حالا 
ورزش��كار و چه غير آن بايد داشته باش��ند تا بتوانند در 

جايگاه نمايندگي مثمرثمر باشند. 
يعني يك قهرمان ورزشي تنها به محبوببت 
و ش�هرتش براي راهيابي ب�ه مجلس نبايد 

اكتفا كند؟
قطعاً همين طور است. هر فردي قصد خدمتگزاري در 
مجلس يا ش��ورا را دارد، بايد حداقل س��ابقه چند سال 
كار اجرايي و مديريت داشته باش��د و با روند مديريتي 
معمول در كشور آش��نا باشد. كس��ي كه اين ملزوم را 
نداش��ته باش��د با تصورات آرمانگرايانه وارد مجلس و 
بحث قانونگذاري مي شود. اشكال نگاه آرمانگرايانه اين 
است كه سبب مي ش��ود، فرد نتواند شناخت درستي از 
تنگناها و مشكلات پيدا كند. به همين خاطر هم خيلي 

از تصميم ها و برخوردهاي او دور از واقعيت هاي موجود 
است و نمي تواند شناخت درس��تي از وضعيت موجود 
داش��ته باش��د و در جريان تصميم گيري هاي حساس 

تأثيرگذار باشد. 
پس جامع�ه ورزش هم نمي توان�د از چنين 
نماينده اي انتظار كمك ب�ه بخش ورزش را 

داشته باشد؟
طبيعي است كه چنين اتفاقي نمي افتد. بحث شناخت 
و آشنايي به زمينه اي كه قرار است آن فرد فعاليت كند 
از الزامات نمايندگي اس��ت. كسي كه س��ابقه اجرايي 
نداشته و بينش حقوقي و سياس��ي ندارد، به طور حتم 
در مباحث مربوط به قانونگ��ذاري كه در مجلس بحث 
مي ش��ود، نمي تواند ورود پيدا كند. به همين دليل هم 
داشتن حداقل هايي از حوزه اجرايي و قانونگذاري براي 
ورزش��كاراني كه مي خواهند نامزد شوند ضروري است 
تا بتوانند به انتظارهايي ك��ه از آنها مي رود، جامه عمل 

بپوشانند و كارنامه موفقي داشته باشند. 

دنياي سياست جذابيت هاي 
شيوا نوروزي
   گزارش

خاص خ�ود را دارد تا جايي 
كه حتي ورزشكاران هم پس 
از پايان دوران حرفه اي خود به هر دري مي زنند تا حضور 
در اين عرصه را تجربه كنند. در ورزش ايران نيز برخي 
از اهالي ورزش ك�ه اتفاقاً مدال ها و افتخ�ارات زيادي 
كسب كرده اند براي تجربه حضور در جمع سياستمداران 
سر و دست مي شكنند و حتي حاضرند قيد مديريت در 
ورزش را ني�ز بزنند. انتخاب امامعل�ي حبيبي قهرمان 
پيشكسوت كش�تي ايران به عنوان نماينده مجلس را 
مي توان آغازگر راه ورود ورزشي ها به جمع سياسيون 
دانس�ت. البت�ه برخي ها هم ب�ه رغم تلاش هايش�ان 
نتوانس�تند در مي�ان سياس�يون ق�د عل�م كنن�د. 

   امير عابديني
بازيكن دهه 40 پرس��پوليس بيش��تر از آنكه به خاطر 
پوشيدن لباس اين تيم شناخته ش��ده باشد به دليل 
پس��ت هاي سياس��ي كه گرفته نامش براي هواداران 
فوتبال آشناس��ت. اس��تانداري لرس��تان، خراسان و 
آذربايجان ش��رقي مهم ترين س��مت هاي عابديني به 
شمار مي رود. مديرعاملي شركت سهامي معادن ايران 
و همچنين عضويت در اولين دوره شوراي شهر تهران از 

ديگر پست هاي مديرعامل اسبق پرسپوليس است. 
   رسول خادم

دارنده مدال طلاي المپيك آتلانتا عضويت در شوراي 
شهر را پيش از آنكه عهده دار رياست فدراسيون كشتي 
شود،  تجربه كرد. رسول خادم در انتخابات دومين دوره 

شوراي شهر به شوراي اسلامي شهر تهران راه يافت. 
  جلال مرادي

داور قديمي فوتبال ايران ترجيح داده به مردم ش��هر 
خودش خدمت كند. جلال مرادي عضو شوراي شهر 

كرمانشاه است. 
  مجيد خدايي

دارنده دو مدال كشتي جهان شانسش را براي نمايندگي 
مجلس امتحان كرد. با اين حال مجيد خدايي كه از شهر 
مقدس مشهد نامزد شده بود موفق به جلب آراي مردم 
شهرش نشد. او در اين دوره نيز براي انتخابات مجلس 

ثبت نام كرده است. 

  هادي ساعي
از س��اير ورزش��كاران اهل سياس��ت فعال ت��ر و البته 
كم حرف تر است. هادي ساعي پرافتخارترين ورزشكار 
ايراني در المپيك پس از خداحافظي از دنياي تكواندو 
بيكار ننشست و در دوره سوم ش��وراي شهر تهران به 
خيابان بهش��ت راه يافت. در دوره چهارم نيز با وجود 
آنكه به صورت مستقل در انتخابات شركت كرده بود با 

كسب آراي لازم شوراي شهري باقي ماند. 
   عليرضا دبير 

قهرمان كشتي المپيك سيدني در شوراي شهر پايتخت 
حضوري فعال دارد. نماينده اصولگراي اين ش��ورا در 
انتخابات دوره سوم و چهارم به اين سمت انتخاب شد. 

   هدايت الله ممبيني
اين داور فوتب��ال به كمت��ر از نمايندگي مجلس راضي 
نمي شود. هدايت الله ممبيني براي رسيدن به اين هدف 

در نهمين دوره انتخابات مجلس كانديدا شد اما نتوانست 
به آرزويش برسد. 

   حسين رضازاده
همچنان قوي ترين مرد جهان است و در شوراي شهر نيز 
مسئوليتش را به خوبي انجام مي دهد. حسين رضازاده 
عضو شوراي شهر است و براي حفظ اين سمت حتي از 

خير رياست فدراسيون وزنه برداري هم گذشت. 
   عباس جديدي

نايب قهرمان المپيك و قهرمان س��ه دوره مس��ابقات 
جهاني كش��تي آزاد در تبليغات انتخاباتي خود تكيه 
زيادي بر مدال هاي رنگارنگش در عرصه ورزش داشت. 
عباس جديدي به عنوان نامزدي مستقل در انتخابات 

شوراي شهر تهران پيروز شد. 
   بهنام محمودي

بازيكن اسبق تيم ملي واليبال نامزدي اش در انتخابات مجلس 

را رسماً اعلام كرده است. بهنام محمودي اولين لژيونر واليبال 
ايران در ايتاليا اميدوار است به عنوان دومين نفر از جامعه 

ورزشكاران پس از انقلاب اسلامي به بهارستان برود. 
   آرش ميراسماعيلي 

پرچمدار كاروان كشورمان در المپيك آتن نتوانست در 
انتخابات شوراي ش��هر موفق شود. آرش ميراسماعيلي 
قهرمان دو دوره جودو جهان اين بار به عنوان نامزد مجلس 
شوراي اسلامي از زادگاهش خرم آباد كانديدا شده است. 

   حسن ميرزاآقابيك
پيشكسوت بسكتبال است اما براي حضور در سياست 
تلاش مي كند. ميرزا آقابيك نامزد انتخابات دوره چهارم 

شوراي شهر بود. 
   محمد فنايي

قضاوت فينال جام جهاني 1994 را بسياري از فوتبال 
دوستان به خاطر دارند. محمد فنايي كارشناس داوري 

نامزد انتخابات شوراي شهر بود. 
   بهنام ابوالقاسم پور

بازيكن سابق پرسپوليس و س��ايپا به رغم انتظاري كه 
داشت نتوانست در انتخابات شوراها رأي بياورد. 

   محمود خسروي وفا
نف��ر اول ورزش جانب��ازان و معلولان اس��ت. محمود 
خسروي  وفا رئيس فدراسيون جانبازان و كميته ملي 

پارالمپيك يك دوره عضو شوراي شهر تهران بود. 
   ناصر حجازي

اسطوره فقيد استقلال تنها ورزشكاري است كه براي 
رئيس جمهور شدن تلاش كرد. مرحوم ناصر حجازي 
در س��ال 84 نامزد انتخابات رياست جمهوري شد اما 

صلاحيتش تأييد نشد. 
   محمد مايلي كهن 

منتقد هميش��گي مربيان خارجي با وج��ود آنكه يد 
طولايي در انتش��ار بيانيه هاي اعتراضي دارد اما هنوز 
نتوانسته در عرصه سياس��ت براي خودش جايگاهي 
دس��ت و پا كند. محمد مايلي كهن در هشتمين دوره 
انتخابات مجلس كانديدا شد اما برخلاف انتظار پايش 

به بهارستان باز نشد. 
   فريدون اصفهانيان

داور فوتبال بوده و حالا عضو شوراي شهر زنجان است. 
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هر فردي قصد خدمتگ�زاري در مجلس 
يا ش�ورا را دارد، بايد حداقل سابقه چند 
سال كار اجرايي و مديريت داشته باشد 
و با روند مديريتي معمول در كشور آشنا 
باشد. كسي كه اين ملزوم را نداشته باشد 
با تصورات آرمانگرايانه وارد مجلس و بحث 

قانونگذاري مي شود

88498432سرويس ورزشي

موفق در شورا، ناكام در مجلس
ورزشي ها و علاقه زياد به حضور در عرصه سياست 

يك ورزشكار مدير مي تواند در مجلس موفق باشد
گفت وگوي»جوان« با اميررضا خادم نماينده سابق مجلس درباره ثبت نام چهره هاي ورزشي در انتخابات مجلس

پا را از گليم خود درازتر كردن هميشه هم نمي تواند بد باشد. اما به شرط 
دنيا حيدري

     نگاه
آنكه كه با تدبير و هدفگذاري باشد نه از سر رسيدن به پست و مقام يا 

انديشيدن به مسائل مالي. 
خانه ملت، جايي است كه اين روزها ورزشي ها براي نشستن روي صندلي هاي آن پا را از گليم خود 
درازتر كرده و قصد كوچ كردن از دنياي ورزش به دنياي سياس��ت را دارند. س��اختماني وسيع در 
بهارستان كه چشم اميد ملتي به حل مشكلاتشان در آن است. جايي كه هركس به آن وارد مي شود، 
مسئوليتي سنگين بر شانه هايش گذاشته مي شود. وظيفه اي خطير و سنگين كه تنها دليل انتخاب 

هر يك از افرادي است كه به اين ساختمان وارد مي شوند. 
حضور ورزشي ها در دنياي سياس��ت اگر چه غريب اما خيلي هم عجيب نيست. خصوصاً وقتي هر 
روز شاهد حضور افراد سياسي در دنياي ورزش هستيم. مرداني كه براي حل مشكلات و برداشتن 
سدهاي سر راه تغيير مس��ير مي دهند و از دنيايي، وارد دنيايي متفاوت مي شوند. اين البته نشان 
مي دهد مي توان با يك تعامل دو جانبه و برخي جابجايي ها گاهي  بس��ياري از مش��كلات را از سد 
راه برداشت. اما مهم اين است كه اين رفت و آمدها و تعامل ها با چه هدفي انجام مي شود. با هدف 
حل مشكلات يا رسيدن به شهرتي كه در دنياي متقابل سياست و ورزش وجود دارد. يا شايد هم 
رانت هاي كوچك و بزرگي ك��ه گاه حتي به ذهن عامه مردم نمي رس��د؟ در واقع آن چيزي كه در 
اين بين مهم است، نگاه آنهايي است كه وارد اين عرصه مي شوند. در روزهايي كه مردان سياست 
هر روز بيش از قبل به حضور در ورزش علاقه نشان مي دهند، اين كوچ متقابل چندان هم عجيب 
نيست. خصوصاً كه همواره طرفين بر اين باور هستند كه در آن سوي مرزهاي اختياراتشان، راحت تر 
مي توان كار ك��رد و نتيجه گرفت.  اما ش��ايد مهم ترين نقطه مثبت حضور ورزش��كاران در دنياي 
سياست، خصوصاً حضور در مجلسي كه نفرات آن را ملت برمي گزينند براي حل مشكلاتشان،  اين 
باشد كه دغدغه ورزش و سلامت جامعه مي تواند به دغدغه هاي مجلس تبديل شود. خصوصاً كه 
مردم با توجه به شناخت و علاقه اي كه به ورزشكاران دارند، بهتر از مردان سياست مي توانند با آنها 
ارتباط برقرار كرده و در خصوص مسائل و مشكلاتش��ان صحبت و تبادل نظر كنند. از سوي ديگر 
ورزشكاران در لباس مردان سياست هم كه باشند، با مسائل و مشكلات ورزش بهتر و بيشتر آشنايي 
دارند و اين شناخت مي تواند به حل مش��كلات جامعه ورزش و ورزش جامعه كمك شاياني كند. 

مقوله اي كه به طور مستقيم با سلامت جامعه در ارتباط است. 
طي سال هاي گذشته،  حضور ورزشكاران در ساختمان بهارستان يا حتي شوراهاي شهر توانسته 
اندكي از مشكلات ورزشي مردم را حل و فصل كند. مردمي كه به واسطه ارتباط نزديك و عاطفي با 
ورزشكاران مشكلات خود را بيان كرده و به رسم بچه محل بودن هم كه شده،  توانسته اند كليد حل 
اين مشكلات را به دست آورند. هر چند كه اين مساعدت ها بايد پا را فراتر از نگاه محلي گذاشته و 
به حل مشكلات بزرگ تر ورزش در سطح كشور منجر شود. بدون شك مجلس به حد كافي مردان 
كاربلد در سياست را دارد. مرداني كه ش��ناخت خوبي از مسائل و مشكلات اجتماعي،  اقتصادي و 
سياسي دارند و حال،  حضور ورزشكاران مي تواند اين نويد را بدهد كه مجلسي ها در زمينه ورزش 

هم اگر تصميم گيري مي كنند،  تصميماتي تخصصي و از روي شناخت كافي باشد. 
از آنجايي كه ورزش از الزامات يك جامعه اس��ت كه مي تواند سلامت افراد را در وهله اول تضمين 
كرده و راهي باشد براي افتخارآفريني در دنيا در گام بعدي، حضور ورزشكاران در عرصه سياست 
مي تواند راه را در اين زمينه هموار سازد اما به ش��رط آنكه نشستن روي صندلي هاي مجلس آخر 
آمال و آرزوهاي ورزشكاراني نباشد كه براي رسيدن به اين جايگاه تلاش مي كنند و حل مشكلات 
جامعه ورزش و مردم، هدف اين تصميم گيري باشد. هدفي كه انتظار مي رود كانديداهاي ورزشي 
چيزي بيش از شعارهاي دلفريب و زيبا براي آن مهيا كرده باشند و با دست پر براي راهي شدن به 
ساختمان خيابان بهارستان تلاش كنند. در غير اين صورت اگر قرار است به صندلي هاي مجلس 
با ديده صندلي هاي پارك و از سر تفنن نگاه شود، همان به كه مردان ورزش در دنياي ورزش باقي 

مانده و سياست را به مردان سياست واگذارند.

نزديك شدن سياس�تمداران به چهره هاي ورزش�ي به خصوص 
وحيد صابري

   حاشيه
ستاره هاي بزرگ ورزش امري است طبيعي و موضوعي است كه بارها 
ديده شده است. سياستمداران بزرگ دنيا همواره سعي مي كنند با 
علاقه مند نشان دادن خود به ورزش و ورزشكاران مقبوليت خود در جوامع را بالا ببرند اما عكس 
اين مسئله نيز صادق است چراكه هستند ورزشكاران نامداري كه بعد از دوران بازنشستگي با 
استفاده از محبوبيت دوران حرفه اي خود وارد عرصه سياست مي شوند، نامداراني كه حتي در 
عرصه سياست هم چهره ورزش�ي دارند. افراد معروف و مش�هور زيادي را مي توان يافت كه با 
چهره اي ورزشي س�ر از سياس�ت درآورده اند، نامداران بزرگ ورزش دنيا كه سياسي شدند. 

   پله 
ادسون آرانتس دوناسيمنتو، ملقب به پله فوتباليست افسانه اي برزيل از جمله ورزشكاراني است كه 
حضور در عرصه سياست را تجربه كرده است. او در سال 1977 از دنياي فوتبال خداحافظي كرد و از 

سوي انريكه كارووسو رئيس جمهور برزيل به عنوان وزير ورزش اين كشور انتخاب شد. 
   زيكو

يكي ديگر از اس��طوره هاي فوتبال جهان زيكو اس��ت. اين س��تاره صاحب نام برزيل��ي هم مانند 
ديگر اس��طوره  فوتبال جهان يعني پله، دستي در سياست داشت. او هم از س��وي فرناندو دوميو، 

رئيس جمهور وقت برزيل به عنوان وزير ورزش انتخاب شد و يك سال در اين سمت فعاليت كرد. 
   ژرژ وآه

بي هيچ ترديدي ژرژ وآه بازيكن ليبريايي، يكي از سرشناس ترين فوتباليست هاي تاريخ فوتبال آفريقا 
و يكي از نامدارترين آفريقايي هاي فوتبال جهان اس��ت. او در در سال 2005 در انتخابات رياست 
جمهوري ليبريا نامزد شد و موفق شد به دور دوم هم راه يابد، اما در نهايت شكست خورد. وآه در سال 

2014، به عنوان نامزد حزب كنگره براي تغيير، موفق شد به سناي ليبريا راه يابد. 
   آندره شفچنكو 

يكي ديگر از ستاره  هاي  فوتبال دنيا كه پس از خداحافظي وارد دنياي سياست شد شفچنكو است. 
او در جولاي سال 2012 اعلام كرد به خاطر حضور در عرصه سياست فوتبال را كنار مي گذارد. او در 
اكتبر همان سال در انتخابات پارلمان اوكراين شركت كرد اما حزبش در انتخابات شكست خورد و 

كاپيتان تيم ملي اوكراين نتوانست به پارلمان راه يابد. 
   آرنولد شوارتزينگر 

او يكي از شناخته شده ترين چهره ها در رشته زيبايي اندام و متولد اتريش است. او سال هاي زيادي به عنوان 
يك جمهوري خواه در امريكا فعاليت داشته و سابقه فرمانداري كاليفرنيا را دارد. شوارتزينگر فقط در ورزش 

و سياست فعاليت نداشته بلكه فيلم هاي سينمايي متعددي با بازي وي در هاليوود ساخته شده است. 
   عمران خان

 ستاره سابق رقابت هاي كريكت به يكي از سياستمداران پاكستان تبديل شده است. عمران خان 
كاپيتان تيم ملي كريكت پاكستان بود. او در س��ال 1994 از دنياي ورزش اعلام بازنشستگي كرد 
و وارد عرصه سياست ش��د، او حزب جديدي با نام PTI پايه گذاري كرد و 27 كرسي در پارلمان 

پاكستان به دست آورد. 
   جان راينان 

او يك مدافع با استعداد در مس��ابقات فوتبال امريكايي بود كه بين سال هاي 1996 تا 2009 وارد 
عرصه سياست شد، جان راينان به عضويت جمهوري خواهان درآمد و وارد كنگره امريكا شد. 

   كنت درايدن
ورزشكار كانادايي قهرمان 6 دوره از ليگ حرفه اي هاكي در اين كش��ور است، او در سال 2004 و 
پس از پيروزي در انتخابات به حزب ليبرال كانادا ملحق شد و خيلي زود وارد پارلمان شده و پس 
از آن به عنوان وزير توسعه اجتماعي انتخاب ش��د، البته درايدن در سال 2011 كرسي خود را در 

پارلمان از دست داد. 

كرسي مجلس سقف آرزويتان نباشد

از پله تا آرنولد، سياست زير نقاب ورزش

ثبت نام انتخابات مجلس در شرايطي هفته 
سعيد احمديان

      گفت وگو
گذشته به پايان رسيد كه حضور چهره هاي 
شاخص ورزشي در بين نامزدها چشمگير 
بود، طوري كه خيلي ها تحليل كردند كه بعد از حضور ورزشكاران در 
شوراها، حالا صندلي سبز بهارس�تان براي ورزشي ها جذابيت پيدا 
كرده است و به همين خاطر هم بود كه از ورزشكار معروف گرفته تا 
مدير و گزارشگر ورزش�ي با پر كردن فرم هاي ثبت نام مي خواهند 
شانسشان را براي رسيدن به مجلس امتحان كنند. كاري كه پيش از 
اين امامعلي حبيبي و اميررضا خادم دو كش�تي گير مش�هور ايران 
انجام داده اند و بر صندلي قانونگذاري نشس�ته اند. اولين بار پس از 
اجراي اصلاحات ارضي محمدرضاش�اه، انتخابات بيست و يكمين 
دوره مجلس شوراي ملي برگزار ش�د. همان انتخاباتي كه خبرهاي 
فراواني مبن�ي ب�ر كانديداتوري غلامرض�ا تخت�ي در آن به گوش 

مي رسيد اما تختي به ميدان نيامد و ميدان نمايندگي ورزشكاران در 
مجلس را به امامعلي حبيبي سپرد. او نخستين ورزشكار سرشناس 
ايراني بود ك�ه به عن�وان نمايندگي مردم در مجلس دس�ت يافت. 
حبيبي كه مدال طلاي المپيك 1956 ملبورن را كس�ب كرده بود از 
حوزه بابل ب�ه مجلس راه ياف�ت. پ�س از او هم اميررض�ا خادم در 
انتخابات مجلس هفتم كانديدا شد و 40سال پس از امامعلي حبيبي 
بار ديگر يك كشتي گير سرش�ناس ايراني راهي مجلس شد. او در 
مصاحب�ه اي درباره حضورش در عرصه سياس�ت گفت�ه بود: »يك 
قهرمان وقت�ي جايگاه ملي پي�دا مي كند و به مان�دگاري در اذهان 
مي رس�د بايد تلاش كند. قهرمان ملي مثل دس�تمال كاغذي نبايد 
تاريخ مصرف داشته باشد. اين تلاش براي حفظ جايگاه دليل اصلي 
ورودم به انتخاب�ات بود. من قبول نداش�تم كه تابل�و افتخاراتم در 
كش�تي را قاب كنم، به ديوار بزن�م و از كنار آن نان بخ�ورم«. او در 

انتخابات مجلس هفتم به عنوان نفر س�وم از ته�ران به مجلس راه 
يافته بود، در دوره بعد مجلس نيز كانديدا شد و با قرار گرفتن در رده 
60 راهي به مجلس هش�تم پيدا نكرد و درب�اره آن انتخابات گفت: 
»زماني كه از سوي وزارت كش�ور آمار آراي موجود در صندوق ها را 
دريافت كردم متوجه ش�دم حتي صندوق هايي كه اعضاي 10 نفري 
خانواده خودم در آنجا رأي داده بودند يا در مسجد محل سكونتم در 
گزارش صندوق هاي وزارت كش�ور تعداد آراي من صفر ثبت شده 
بود!« اميررضا خادم 12 س�ال پس از تجربه حض�ور در مجلس، اين 
روزها هم به ساختمان معروف خيابان بهارستان رفت و آمد دارد، نه 
به عنوان نماينده، بلكه او ب�ا حكم محمود گودرزي به عنوان معاون 
حقوقي و پارلماني وزير ورزش فعاليت مي كند. خادم در گفت وگوي 
اختصاصي با »جوان« درباره موج جديد تمايل ورزشي ها براي حضور 

در مجلس صحبت كرده است. 


